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Kui Eesti riik ja siinsed 
tööandjad ei suutnud 
palgalõhe vähendamise 
suhtes ühist keelt leida, 
siis justkui «rusikas 
lauale»-meetodil 
lahendas erimeelsused 
Euroopa Parlament. 

P
aari aasta jooksul pea-
vad kõik suuremad Eu-
roopa Liidu ettevõtjad 
avaldama soopõhiselt 
oma palgastruktuuri. 
Tööandjad on pahurad.

Euroopa Parlament kiitis eel-
misel nädalal heaks palkade ava-
likustamise direktiivi, mille ees-
märk on lihtsustada töötasu võrd-
lemist ja soolise palgalõhe kaota-
mist. Tõsi, erinevalt sellest, kuidas 
on Eestis avaldatud riigiteenistu-
jate palgad, ei hakata erasektoris 
ka edaspidi avalikustama töötaja-
te individuaalseid palku. Küll aga 
peaksid uute reeglite järgi olema 
palgastruktuurid võrreldavad ning 
põhinema sooneutraalsetel kritee-
riumidel, hindamissüsteemidel ja 
klassifikatsioonil.

«Me ei suutnud seda Eestis 
läbi rääkida ega rakendada, aga 
nüüd tehti see Euroopa kaudu,» 
kommenteeris tervise- ja töömi-
nister Peep Peterson (SDE) direk-
tiivi, viidates erimeelsustele Ees-
ti Tööandjate Keskliiduga. Ame-
tiühingud, sealhulgas ametiühin-
gute keskliidu endine juht Peter-
son on seda meelt, et teistmoo-
di palgalõhet vähendada ei saagi.

Hirm klassiviha ees
Nagu riigiga piikide ristamine pal-
galõhevaidluses ennustada lubas, 
ei rõõmusta Euroopast tulev di-
rektiiv tööandjaid. Eelkõige val-
mistab neile muret tööandjate üle-
koormamine järjekordse tehnilise 
kohustusega. Seda enam, et alles 
hiljuti tabas ettevõtjaid Euroopa 
Liidust maksahaak kestliku aru-
andluse direktiivi näol, mis tähen-
dab ettevõtetele ligi 1000 küsimu-
sest koosnevat dokumendimäge. 
Tööandjate keskliidu õigusnõunik 
Piia Zimmermann leiab muu hul-
gas, et kui palgavõrdsus luuakse 
kunstlikult, sunniga, võib kanna-
tada seni aktiivsemate inimeste 
motivatsioon, kuna palgatase ei 
pruugi panusega kooskõlas olla.

Ja tegelikult ei ole Zimmer-
manni hinnangul ka palkade ava-
likustamine mingi võlurohi pal-

galõhe vähendamiseks. Järjekord-
se kohustuse asemel tuleks selgi-
tada välja palgalõhe põhjused ja 
tegeleda juurprobleemiga, leiavad 
tööandjad. Zimmermanni sõnul 
on 60 protsenti Eesti palgalõhest 
seletamatu. Selles osas, mis on 
seletatav, on üks palgalõhe pea-
misi põhjuseid asjaolu, et naised 
ja mehed valivad sageli erinevaid 
erialasid. Seega tuleks ebavõrd-
suse vähendamiseks suurendada 
näiteks inimeste mobiilsust eri-
nevate valdkondade vahel, paran-
dada keele- ja digioskuseid ning 
tõsta kvalifikatsiooni.

Samuti viitab Zimmermann 
faktile, et avalike teenistujate 
palgad on juba aastaid avalikud, 
kuid soolistest kääridest pole 
sealgi pääsu olnud. «Tõsi, [kää-

rid on] väiksemad kui mujal,» li-
sas Zimmermann.

Zimmernanni sõnul ei saa 
palgaandmetest automaatselt 
järeldada, et ettevõttes on tege-
mist diskrimineerimisega. «Pole 
ka teada, mida loetaks piisa-
vaks põhjuseks lävendit ületa-
vale viieprotsendisele palgalõ-
hele ja kas see arvestab inimes-
te tegelikku suhtumist, kvalifi-
katsiooni või tulemuslikkust,» 
selgitas ta.

Ragn-Sellsi juhatuse esimees 
Kai Realo tõdes, et kuigi eesmärk 
on üllas ja põhimõtted sobivad, 
peitub saatan detailides, nimelt 
direktiivi tegelikus elluviimises. 
Kui palgad avalikuks teha, siis 
lühiajaliselt on probleem ettevõ-
tetel, kes ei maksa töötasu õig-

laselt. «Kuid päris pikalt puh-
keb konflikt ühiskonnaüleselt, 
sest me ühiskonnana pole val-
mis naabri või sõbra või ülemu-
se rahakotti vaatama. Kadedus 
ja klassiviha on kindlasti omal 
kohal päris mitu head aastat, 
enne kui sellega ära harjutakse, 
et keegi kuskil saab töötasu, mis 
jääb teistele püüdmatuks,» nen-
tis Realo.

Ka palgavõrdsuse kontrol-
limine on tema sõnul küsitav. 
«Näiteks ametinimetus «müügi-
juht» võib sisaldada kõike, mida 
suudad müügiga siduda, ega anna 
vähematki aimu ametikoha te-
gelikest tööülesannetest, vastu-
tusest ja vajaminevatest kompe-
tentsidest. Mismoodi teha näi-
teks naismüügijuhtide ja mees-
müügijuhtide keskmist palgaana-
lüüsi, seda tuleb ilmselt oodata,» 
kõneles Realo.

Poliitiline toetus olemas
Eesti eurosaadikutest on direktii-
vile vastu Jaak Madison (EKRE). 
«Ühest küljest jah, kes siis ikka 
armastab soolist diskrimineeri-
mist. Aga direktiiv oma olemuselt 
on ikkagi vale. Igasugune majan-
duslik küsimus ettevõtluses on 
liikmesriikide siseasi, mitte ELi 
pädevuses,» ütles ta.

Aga kui mõelda tulevasele 
Reformierakonna, Eesti 200 ja 
sotsiaaldemokraatide valitsus-
koalitsioonile, ei tohiks direktii-
vi Eesti õigusruumi ületoomisel 

poliitilisest tahtest puudus olla. 
Viimases kahes võimuliidus sot-
siaalkaitseminister olnud Signe 
Riisalo (RE) sõnul on Eesti riigi 
seisukoht olnud mõlemas valit-
suses direktiivi toetav. Aega di-
rektiivi ületoomiseks on 2026. 
aastani.

«Ma ei saa rääkida erakonna 
eest, sest me pole seda erakonnas 
arutanud. Küll aga ma pean seda 
isiklikult üheks paljudest võima-
likest meetmetest, millega 
soolist palgalõhet vähen-
dada,» ütles Riisalo.

Endine võrdsete või-
maluste volinik, Eesti 200 
ridades parla-
menti pääse-
nud Liisa Pa-
kosta ootaks 
enne täpsema 
hinnangu and-
mist ära direk-
tiivi täpse teks-
ti, kuna sellele 
tehti 1090 muu-
datusettepane-
kut. Direktiivi 
Eesti õigusruu-
mi ületoomist on ka koalitsioo-
niläbirääkimistel ühe punktina 
arutatud ja eri arvamusi seal pol-
nud.

«Eesti 200 seisab üldiselt 
selle eest, et me ei läheks lolliks 
nende direktiivide ülevõtmisega 
laiemalt, nii et silotornidest pu-
distatakse iga lausejuppi pool-
juhuslikult ja ilma tervikpildi-

ta kehtiva õiguse vahele, mõtle-
mata, mis see suurem eesmärk 
ja vajadus üldse oleks,» märkis 
Pakosta.

Põhitöö juba tehtud
Samas, eriti palju Eestil teha vaja 
ei olegi. Direktiivist enamik on Pa-
kosta sõnul Eesti õiguses juba ole-
mas ja mida veel pole, sellega ole-
vat asi lihtne, sest riigil on kõik 
andmed olemas. «Seega tuleb liht-
salt vaadata, et direktiivi ülevõtmi-
sel ei tekiks halduskoormust juur-
de. Näiteks tekib töötajatele õigus 
teada kandideerimisel palgavahe-
mikku sellel töökohal ja teada seda 
ka soolises lõikes. Need andmed 
on riigil kõik olemas tänu sellele, 
et töökohtadel on tööperekoodid, 
inimestel sootunnusega isikukoo-
did ja maksuamet teab kõiki väl-
jamakstud palkasid, ja need and-
med on juba kuvatud veebilehel 
palgad.stat.ee,» selgitas Pakosta. 
Seal ei näe küll konkreetse ettevõt-
te andmeid, aga näha on maakon-
na piires sellel ametikohal maksta-
vad palgad ja kogu vahemik. And-
meid uuendatakse kord kvartalis.

Nii tulekski Pakosta sõnul 
vaadata, missugune palgavahemi-
ke suurema avalikustamise viis 
oleks päriselt mõistlik. Ettevõt-
te palgalõhe kuvamiseks on sot-
siaalministeeriumil samade and-
mete põhjal ka juba ette valmis-
tatud tööriist. «Teine muudatus, 
mis tõenäoliselt tuleb Eestis teha, 
on see, et töötajatel peab olema 
ühemõtteliselt õigus ise oma pal-
ga suurusest rääkida. Praegu on 
see osas kohtades nimetatud äri-
saladuseks,» lisas Pakosta.

Soolise palgalõhe juurpõhju-
sed on tema sõnul seotud vähes-

te või puuduvate võimaluste-
ga ühitada töö- ja pereelu. 
Sedagi on mitmed uurin-
gud kinnitanud, et naised 
küsivad tööintervjuudel 

meestest vähem 
palka. «Palkade 
suurem läbipaist-
vus aitab ületada 
seda probleemi 
siis, kui hooldus-
koormus ühtlus-
tub ja seda saab 
tööga ühitada, 
seega kui nais-
tel kaob põhjus, 
miks nad on vä-
hem palka küsi-

nud – no et aeg-ajalt vaja ju ikka 
käia keset tööpäeva lapsega ars-
til, arenguvestlusel jne,» selgitas ta.

2021. aastal oli keskmine pal-
galõhe Euroopas 10,8 protsenti. 
Eestis oli palgalõhe 21,1 protsen-
ti, meist suurem oli see vaid Lä-
tis (22,3). Eesrindlikemad riigid 
on Luksemburg (0,7 protsenti) ja 
Rumeenia (2,4 protsenti).

Eurodirektiiv püüab trahvi 
ähvardusel palgalõhet vähendada
MEINHARD PULK
ajakirjanik
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T
allinna linnaplaneerimise 
ameti muinsuskaitse osa-
konna uueks juhiks valiti 
Carolin Pihlap, kes on va-

rem töötanud eri ametikohtadel 
riigi muinsuskaitseametis.

Pärast aastakümneid Tallin-
na muinsuskaitset juhtinud Bo-
ris Duboviku lahkumist kuuluta-
ti tema ametikoha täitmiseks väl-
ja konkurss. Linnaplaneerimise 

ameti juhi ülesandeid täitva Oli-
ver Alveri sõnul osales konkursil 
14 inimest, kellest seitse vasta-
sid esitatud nõuetele. «Meie ees-
märk oli leida valdkonda tundev 
kogemustega juht,» ütles Alver 
Postimehele.

Pihlapi kasuks rääkisid tema 
sõnul pikk kogemus muinsuskait-
se vallas ja varasem juhtimisko-
gemus. «Carolin Pihlap on riigi 
muinsuskaitseametis töötanud 
üle 20 aasta ja olnud seal pikalt 
juhtival kohal. Lisaks rääkis kan-
didaadi kasuks Tallinna muinsus-

kaitsega seotud teemade-
ga kursis olemine – ta 
on pikalt olnud Tal-
linna muinsuskait-
se komisjoni liige,» 
selgitas Alver.

Pihlap asub 
uues ametis tööle 
8. mail. Ta leidis, et 
intervjuude andmi-
seks on praegu veel 
vara, kuid möönis, et 
Tallinna muinsuskait-
ses on paljud inimesed 
ja ka probleemid riigi- 

ja linnaameti varasemast 
koostööst tuttavad. Pih-
lapi viimane ametikoht 
muinsuskaitseametis oli 
nõustamisosakonna ju-
hataja.

Dubovik lausus, et on 
Pihlapiga hästi tut-

tav, kuna komis-
jonides ja eks-
perdikomisjo-

nides on koos 
asju aruta-

tud ja vahel 
ka vaiel-
dud. «Eks 
aeg näi-
tab, kui-

das asjad minema hakkavad,» 
ütles kauaaegne muinsuskaitsja. 
Dubovik on varem Postimehele 
kurtnud, et riigi muinsuskaitse-
amet on tema 
hinnangul liiga 
leebe. «Kui meie 
ei anna mingi-
teks ümberehi-
tusteks või lam-
mutamisteks 
luba, siis pöör-
dutakse nen-
de poole ja rii-
gi muinsuskait-
seamet annab 
loa,» kurtis ta paar aastat tagasi.

Dubovik läks tänavu märt-
si algul pensionile. Muinsuskait-
se valdkonda juhtiva abilinnapea 
Madle Lippuse sõnul oli see tema 
enda otsus. Dubovik aga kinni-

tas, et ega see nii väga vabataht-
lik olnud. Tema sõnul tekkisid 
neil abilinnapeaga erimeelsused 
Estonia teatri juurdeehitise, Ka-

tariina kiriku 
katusele kavan-
datud päikese-
paneelide ning 
vanalinna ilma 
loata paiguta-
tud nn tasku-
pargi tõttu.

Lippus on 
Po st i me he le 
öelnud, et tema 
pole Duboviku-

le lahkumiseks survet avaldanud. 
Ka erimeelsuste puhul olevat ta 
soovinud vaid seda, et muinsus-
kaitsejuht oma seisukohti põh-
jendaks, mida too aga olevat keel-
dunud tegemast.

Tallinna muinsuskaitse 
juhiks valiti Carolin Pihlap
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Kui palgaandmed 
näitavad, et meeste 
ja naiste töötasu eri-
neb ettevõtte sees 
rohkem kui viis prot-
senti, peavad töö-
andjad olukorda 
koos töötajate esin-
dajatega hindama.

Rikkumiste ära-
hoidmiseks on liik-
mesriigid kohustatud 
kehtestama tulemus-
likud, proportsio-
naalsed ja hoiata-

vad karistused, 
näiteks trahvid. 
Kui rikkumine 
põhjustab 
töötajale kah-
ju, on tal 
õigus nõuda 
hüvitist. Lisaks 
käsitletakse 
uutes reeglites 
esimest korda läbi-
põimunud diskrimi-
neerimist ja mitte-
binaarsete inimeste 
õigusi.

Aruandluskohus-
tus rakendub nel-
ja aasta jooksul 
ettevõtetele, kus 
on vähemalt 150 
töötajat, ning 
kaheksa aasta 
jooksul ka 100 ja 
enama töötajaga 

firmadele. Samas on 
direktiivis kirjas, et 
liikmesriigid võivad 
soovi korral ringi ka 
väikeettevõtjatele 
laiendada.

Rikkujaid ootavad trahvid

Kadedus ja klassiviha 
on kindlasti omal kohal 
päris mitu head aastat, 
enne kui ära harjutakse, 

et keegi kuskil saab 
töötasu, mis jääb 

teistele püüdmatuks.
Kai Realo, Ragn-Sellsi juhatuse esimees
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näiteks trahvid. 
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